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میراث دار گذشتگان خود باشیم ◾
این هنرمند در واکنش به ثبت خوشنویسی در یونسکو این 
خبر را اتفاقی مبارک و مسرت بخش می داند اما بر جدیت اهل 
فرهنگ و هنر در حفاظت از آن نیز تأکید می کند و می گوید: 
واقعیت این است که این خبر باید اهل هنر و مدیران فرهنگی را 
بر آن بدارد که جدیت خود را در عرضه هنر به ویژه خط بیشتر 
کنند و این طور نباشد که به ثبت نام و نشانمان در جایی کفایت 

کنیم و فقط به آن دلخوش باشیم.
وی با بیان اینکه باید در عرضه و ارتقای کیفیت این هنر ملی 
بیشتر بکوشیم، ادامه می دهد: نیاکان ما کارنامه درخشانی از 
خط و خوشنویسی بر جای گذاشته اند و باید آن را با تمام توان 
حفظ کنیم و در این میان نباید دچــار شتاب زدگی یا تعجیل 
ناخواسته شویم و هنر فاخر خوشنویسی را به سمتی هدایت 
کنیم که بعداً برایمان پشیمانی به همراه بیاورد. به این معنا که 
نباید این هنر اصیل و قدیمی را در بلوای فناوری به سمتی ببریم 

»که نه از تاک نشان ماند و نه از تاک نشان«.
شیرچی یادآور می شود: متأسفانه جوی ایجاد شده که نسل های 
نوخیز ما نوعی شتاب زدگی در کار خط و عرضه آن دارنــد و به 
جای اینکه به سمت ساماندهی خط خوشنویسی بروند آن را 
به بی سامانی سوق می دهند. در حالی که باید موجی از عرضه و 
تقاضا را دید و آن شتاب زدگی را کنترل کرد که خط دچار آسیب 
و لغزش نشود. در واقع باید به گونه ای پیش رفت که در کارهای 
مــدرن نیز ایــن تقلا و تشنگی وجــود داشته باشد و از طرفی 
هنرمندان جوان تر نیز کار را از ابتدای آن آغاز کنند و نستعلیق و 
شکسته را فرا بگیرند و سپس به سمت هنر مدرن بروند، نه اینکه 
ندانسته و بدون کسب تجربه از آثار و هنر گذشته سراغ هنر نو 

بروند؛ چرا که مطمئناً این قبیل کارها باقی نمی ماند. 

وظیفه خطیر هنرمندان در پاسداری از خط ◾
شیرچی معتقد است حالا که هنر خوشنویسی ما در یونسکو 

ثبت شده و شناسنامه رسمی در جهان پیدا کرده، باید بیشتر از 
خط پاسداری کرد. او می گوید: اگر یونسکو بر خطوط ملی و خط 

فاخر نستعلیق ارزش نهاده، حال این وظیفه ماست که از 
این خطوط به شکلی شایسته حفاظت کنیم.

اما پاسداری از این هنر ارزنده ملی چگونه باید باشد، 
این خوشنویس برجسته در پاسخ می گوید: اگر در 
طول تاریخ چند نفر مانند حسین بایقرا و امیرعلی 
شیرنوایی آمدند که صاحب مکتبی همچون هرات، 
اصفهان، شیراز و... شدند حتماً این به همت مدیرانی 
بــازمــی گــردد که نــام و نشانی داشتند و در حفظ آن 

کوشیده اند و بعدها مردم پیگیر موضوع 
شدند و به نوعی هواخواه و حامی هنر 
بودند. اما به نظرم در این میان وظیفه 

مهم تر از آنِ هنرمندان است که 
باید با جدیت و قوت بیشتر 
به کار و عرضه آن بپردازند و 
مدافع هنرهای این سرزمین 
ــا در  ــ بــاشــنــد و نــقــش آن هـ
پاسداری از این هنر، ممتاز 

و انکارناپذیر است.

جامعه هنری نیازمند مدیران  ◾
دغدغه مند است

بــه گفته ایــن خــوشــنــویــس؛ اگر 
ــیــان هــمــراهــی بــیــشــتــری  ــول مــت
داشته باشند قطعاً ما هم کارنامه 
و شناسنامه قــوی تــری خواهیم 
ــا مــعــمــولاً هــمــراهــی  داشــــت. امـ
ــران بــا ســهــل انــگــاری و نبود  مــدی
شناخت تــوأم بــوده و فکر می کنم 

زمانی که مردم و هنرمندان بیشتر مراقب باشند حتماً مدیرانی 
هم انتخاب خواهند شد که 
بــرای ایــن قبیل فعالیت ها 
ــن  ــ دغـــــدغـــــه دارنــــــــــد و ای
دلمشغولی و دغدغه اجازه 
نــمــی دهــد کـــارهـــای ضعیف 
همراه با سهل انگاری انجام 

شود.
وی اظهار می کند: نکته دیگری 
که به نظرم بسیار مهم و قابل 
توجه است ضــرورت ثبت این 
ــت کــه حــتــی پیشتر  هــنــر اسـ
ــود، هنر  هــم احــســاس شـــده بـ
خوشنویسی بــا ســابــقــه ای که 
دارد باید زودتر به ثبت می رسید 
اما در بدنه مدیریت هنری گاهی 
کم کاری هایی وجود داشته و با 
وجــود اینکه هنر خوشنویسی 
بار قداست پرمعنایی در بستر 
جامعه دارد امــا متولیان امــور 
خیلی پیگیر آن نبودند، تا اینکه 
همسایگان مــا نسبت بــه خط 
مدعی شدند و این اتفاق ما را بر 
آن داشت که قدری حساسیت 

به خرج دهیم. 
شیرچی با اشاره به اینکه یونسکو 
هم مدیران عاقل و کنجکاوی دارد 
ــاره سرزمین های مختلف  که درب
مطالعه می کنند، می افزاید: این 
در حالی است که کتابخانه پاریس 

پر از دستنوشته های هنرمندانی همچون رضا عباسی، میرعماد، 
درویش و خوشنویسان نامی ما از عهد تیموری به بعد است و 
طبیعتاً آن ها روی هنر این سرزمین اشراف دارند و نمی توانند 
آن را نادیده بگیرند و من مطمئن بودم که رأی به نفع ما صادر 

می شود. 

ثبت خوشنویسی در یونسکو و تأثیر آن بر اقتصاد هنر ◾
طبیعتاً ایــن ثبت جهانی در یونسکو می تواند در بــازار کار 
ــار هنرمندان در حــراج هــای دنیا اثــر مطلوب تری  و عرضه آث
داشته باشد. من در موزه متروپلیتن آثار قابل توجهی از دوره 
تیموری و هنرمندانی همچون سلطان علی مشهدی یا میرعلی 
تبریزی دیدم که به نام هنر اسلامی ثبت شده بود. این اتفاق 
خوبی است که از این به بعد یونسکو شناسنامه را به تمام 
 موزه ها ارسال می کند و هر کشوری با هویت خودش معرفی 

می شود.

خط؛ پاکیزه ترین هنر این سرزمین  ◾
وی با بیان اینکه خط از فاخرترین هنرهای ایرانی است، درباره 
اهمیت جایگاه خط در هویت بخشی فرهنگی می گوید: خط 
از گذشته های دور تاکنون یار نخست ادبیات، مباحث دینی 
و معنوی ما بوده است. خط در کتیبه های هخامنشی نقش 
مهمی دارد، همان طــور که در سکه های تاریخی ما حضور 
مهمی داشته، به ویژه سکه هایی که پس از دوره صفویه باقی 
مانده و هر کدام برای خودش یک نقاشی خط است. از سویی 
دیگر ردپای خط در مقابر، مساجد و مدارس قدیمی نشان از 
هویت ملی دارد. این ها یعنی خط سردفتر هویت فرهنگی و 
معنوی ماست و به نظرم خط ایرانی را می توان پاکیزه ترین هنر 
این سرزمین دانست که بدون هیچ وصلتی کار خودش را انجام 
می دهد و سرلوحه افتخار فرهنگی کشور ماست و هر جای دنیا 

که بروید آن را می بینید.

»اسرافیلشیرچی«ازاهمیتثبتخوشنویسیکشورماندرفهرستمیراثناملموسیونسکومیگوید

»خط« هنر هویت بخش فرهنگ ایرانی  

خبرخبر
روزروز

افتتاح نمایشگاه »تاریخ گرافیک معاصر ایران«   ◾
سومین نمایشگاه »تاریخ گرافیک معاصر ایران« که آثار 
سال های ۱۳۴۴ تا ۱۳۴۶ را در بر می گیرد، ۲۵ آذرمــاه در 
موزه گرافیک ایران افتتاح شد.در این نمایشگاه، آثاری از 
سیروس افهمی، پرویز کلانتری، مرتضی ممیز، اردشیر 
محصص، فرشید مثقالی، بهمن محصص، پرویز شاپور،  
قباد شیوا، پرویز تناولی، پرویز کلانتری و... به نمایش 

گذاشته شده است.  

موتور »زیرخاکی« روشن شد ◾
 فیلم برداری فصل سوم پربیننده ترین سریال شبکه یک 
از اوایل آذر ماه کلید خورده و با پیوستن یک بازیگر جدید 
در شهرک دفاع مقدس پیگیری می شود. پیام احمدی نیا 
که آخرین بار با یک نقش منفی در شبکه۳ دیده شده 
بود، این بار در نقش یک افسر استخبارات به این سریال 
اضافه شده است. پیش بینی می شود که این سریال به 

پخش در نوروز ۱۴0۱ برسد.  

حضور جهانی دو فیلم ایرانی ◾
دو فیلم از محصولات بنیاد سینمایی فارابی در تازه ترین 
حضور جهانی خود، در جشنواره بین المللی فیلم چنای 
هندوستان به نمایش درمی آیند.»مهران« ساخته »رقیه 
توکلی« و »پسران دریا« به کارگردانی »افشین هاشمی« 
و »حسین قاسمی جامی« و به تهیه کنندگی بهروز نشان 
در نوزدهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم چنای در 

هندوستان به نمایش درمی آیند.

معتمدآریا و بازغی در فیلم »شوماه« ◾
»شوماه« عنوان فیلمی سینمایی به کارگردانی مژگان بیات و 
تهیه کنندگی دکترعبدالمحمد نجیبی است که وارد مرحله 
فیلم برداری شده و گروه هم  اکنون در شهرک سینمایی دفاع 
مقدس حضور دارند. »شوماه« یک ملودرام عاشقانه در 
بستر جنگ است. فاطمه معتمدآریا، پژمان بازغی، روزبه 
حصاری، آریا توسلی، اشکان دلاوری، بهادر اورعی و... گروه 

بازیگران این فیلم سینمایی را تشکیل می دهند.

  صبا کریمی     »برنامه ملی پاسداری از هنر 
سنتی خوشنویسی ایران« به عنوان هفدهمین عنصر 

 فرهنگی ناملموس ایران پنجشنبه گذشته
 ۲5 آذرماه در فهرست میراث جهانی یونسکو ثبت شد. 

این پرونده شامل ثبت هنر سنتی خوشنویسی در 

ایران در فهرست آثار جهانی یونسکو و حفاظت اصولی 
از این هنر به عنوان یکی از میراث های فرهنگی کهن 
است. ایران تاکنون موفق به ثبت ۱6 میراث فرهنگی 
ناملموس در یونسکو شده است که ردیف موسیقی 
سنتی ایرانی، تعزیه، آیین پهلوانی و زورخانه ای، 

نگارگری ایرانی، هنر ساختن و نواختن کمانچه و... از 
جمله میراث ناملموس جهانی ایران محسوب می شود. 
اما ثبت جهانی خوشنویسی ایران چه تأثیری در بازار 
بین المللی و تأیید آن به منزله یکی از وجوهات هویتی 

فرهنگی ما دارد. اسرافیل شیرچی، خوشنویس 

برجسته از اهمیت خوشنویسی به عنوان یکی از 
هنرهای فاخر ایرانی می گوید و معتقد است اکنون که 
این هنر در نگاه جهانیان نیز به ثبت رسید باید بیش از 

پیش در حفظ آن جدیت به خرج دهیم و بستری برای 
ارائه بهتر و مطلوب تر آن فراهم کنیم.  
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و هنر فرهنگ 

اسرافیل شیرچی
خوشنویس

زهره کهندل   بسیاری از اهالی سینما بر این 
باورند که سینمای داستانی وقتی موفق است که به 
سینمای مستند نزدیک شود و سینمای مستند 
وقتی موفق مــی شــود کــه بــه سینمای داستانی 
نزدیک شود. آثار این دوره از جشنواره فیلم مستند »سینما 
حقیقت« با همین نگاه تلاش داشت روایتی داستانی از واقعیت 
و حقیقت داشته باشد، تلاشی که در برخی از مستندها موفق 

شده و در بسیاری از آثار ناکام مانده بود. 
با امیرمهدی حکیمی، مستندساز و عضو هیئت 
انتخاب بخش نیمه بلند جــشــنــواره مستند 
»سینما حقیقت« در این باره گفت وگو کردیم 

که می خوانید. 

به نظر شما جشنواره »حقیقت« چه تأثیری در رشد سینمای  ◾
مستند ایران داشته است؟

جشنواره سینما حقیقت که پانزدهمین دوره خود را به پایان 
رساند، مهم ترین اتفاق در سینمای مستند ایران است، رویدادی 
که سینماگران مستند را تشویق به تولید آثــار کــرده و آثارشان 
بستری برای دیده شدن پیدا می کند، این اتفاق نقشی اساسی 
در رشد سینمای مستند داشته است زیرا سینمای مستند در 
کشور ما آن طور که باید و شاید شناخته نشده و فضایی برای دیده 
شدن هم نداشته است، جشنواره حقیقت بستر دیده شدن آثار 
را فراهم کرده؛ چرا که مهم ترین مسئله برای یک هنرمند، دیده 
شدن اثرش است، این بسیار مهم است که این جایگاه را در سینما 
حقیقت به درستی ببینیم و قدردان آن باشیم. مردم هم بایستی 
به سینمای مستند توجه ویــژه ای داشته باشند و آثار سینمای 
مستند را ببینند، چون مشوق سینماگران می شوند. اگرچه شرایط 
کرونا، دست اندرکاران را مجبور به نمایش برخط آثار کرد و با وجود 
اهمیت و جذابیت حضور مخاطب در سالن های سینما، اما اکران 
برخط هم مزایای خودش را دارد چون گستره وسیعی از مخاطبان 

را پوشش می دهد.

شما یکی از  اعضای هیئت انتخاب آثار رسیده به جشنواره  ◾
حقیقت بودید، آثار رسیده به این دوره را چطور ارزیابی کردید؟

من حدود ۱۱0 اثر را در بخش نیمه بلند جشنواره دیدم و شاهد 
رشد کیفی آثار بودم. سوژه های خوبی انتخاب شده بود اما این 
آثار از نبود حمایت رنج می برند. بسیاری از کارهایی که دیدم 
مشخص می شد در بودجه و هزینه های ساخت، حمایت 
نشده اند و به سوژه ها آن طور که باید پرداخته نشده بود در حالی 
که اگر دستگاه ها و مراکز مختلف از سینماگران مستند حمایت 
کنند، آثار قابل توجهی ساخته می شود. البته برخی از آثار از نظر 
قصه، روایت و ساختار فیلم بسیار پخته و دیدنی بودند. در حوزه 
مستندهای اجتماعی، مستند پرتره و مستندهای جنگ و دفاع 

مقدس، آثار خوبی به این دوره از جشنواره رسیده بود.

آثار امسال چقدر از نگاه گزارشی فاصله گرفته بودند و به روایت  ◾
سینمایی و داستانی نزدیک شده بودند؟

سینمای مستند جدای از سینمای داستانی نیست، نباید این 
گونه فکر کنیم که سینمای مستند نمی تواند داستان جذابی 
داشته باشد. برخی مستندها، ســوژه خوبی داشتند امــا در 
پرداخت روایی، اتفاق خوبی برایشان نیفتاده بود. سینماگران 
مستند باید به حوزه روایت، داستان و شیوه بیان حقیقت توجه 
بیشتری داشته باشند، درست است که مستندساز، واقعیتی 
را به مخاطب نشان می دهد اما شیوه نمایش این حقیقت و 
واقعیت بسیار مهم است همچنان که در سینمای مستند جهان 

هم مورد توجه قرار می گیرد. 
چگونگی مواجهه با حقیقت به مستندساز کمک می کند که 
آن حقیقت و واقعیت بهتر دیده شود. بسیاری از آثار رسیده، 
در همان ابتدای داستان، کل قصه را لو می دادند و پایان آن ها 
قابل پیش بینی بــود. این مسئله در سینمای مستند بسیار 
مهم است که کشش و تعلیق برای مخاطب ایجاد شود، اگر قرار 
باشد بین مخاطب و سینمای مستند آشتی برقرار شود باید 

کشش و جذابیت در این گونه سینمایی وجود داشته باشد. ما 
در جشنواره حقیقت از سینمای مستند سخن می گوییم نه 
مستندهای گزارشی. توجه به وجوه سینمایی مستند و چگونگی 
روایت بسیار مهم است زیرا مخاطب قرار نیست یک گزارش 

تصویری ببیند. 

این روایت داستانی در فرایند ساخت باید اتفاق بیفتد یا روی  ◾
میز تدوین؟

به نظرم کارگردان در فرایند ساخت باید بداند که می خواهد 
چه اتفاقی را رقم بزند، نباید این طور باشد که مستندساز، 
بی هدف تصویر بگیرد و در نهایت کار را روی میز تدوین دربیاورد. 
مستندساز باید در فرایند ساخت و پیش از تدوین بداند که قرار 
است چه بسازد و از چه سخن بگوید. کارگردان در نسخه اولیه 
فیلم باید بداند که قرار است چه چیزی را بسازد و نگاهی کلی به 
آنچه می خواهد بسازد داشته باشد اگر چنین نگاهی نداشته 
باشد در تصویر گرفتن و پرداخت سوژه به مشکل می خورد. 
مستندسازان ما بایستی نمونه های برجسته سینمای مستند 
جهان را ببینند که چطور از سوژه های معمولی، آثاری دیدنی و 

جذاب می سازند.

آیا سینمای مستند می تواند در آینده سهمی در گیشه پیدا  ◾
کند؟

این ماجرا سه ضلع دارد؛ یک ضلع مستندسازان هستند که 
بتوانند سوژه ها را به شیوه درست روایت کنند تا برای مخاطب 
جــذاب باشد چــون تماشای یک قصه واقعی بــرای تماشاگر 
جذابیت دارد. ضلع دیگر به مسئولان مرتبط با اکران برمی گردد 
که سهمی را به سینمای مستند در سینماهای سراسر کشور 
بدهند. ضلع سوم هم، مــردم هستند که ســراغ آثــار سینمای 
مستند بیایند و فیلم ها را در سینما تماشا کنند. اگر چنین 
اتفاقی بیفتد سینمای مستند در سال های آینده جای خودش 

را در گیشه باز می کند.

گفت وگو با امیرمهدی حکیمی، عضو هیئت انتخاب جشنواره »سینما حقیقت«

ضرورت توجه سینماگران مستند به حوزه روایت

تازه های نشر

همه چیز 
درباره علیرضا 
خمسه در 
»مأموریت 
آقای شادی«
 
علاقه مندان به بازی های 
علیرضا خمسه 
می توانند برای آشنایی 
بیشتر با این هنرمند و 
سیر مسیر بازیگری اش 
کتاب »مأموریت آقای 
شادی« را بخوانند.  
این کتاب گفت وگوی 
بلند علی رستگار با 
علیرضا خمسه است 
که با یادداشت هایی 
از  گلاب آدینه، امین 
تارخ، حمید جبلی و رضا 
کیانیان به تازگی  منتشر 
شده است. 
مأموریت آقای شادی در 
۴0۱ صفحه و با قیمت 
۱70هزار تومان توسط 
نشر افراز منتشر شده 
است. 
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